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Vážení spoluobčané, 

dostává se vám do rukou nové zpracování 
Karlovského zpravodaje. Ten na základě doporučení 
rady obce bude připravovat paní Renata Holčáková, 
vedoucí místní knihovny a jinak také absolventka 
žurnalistiky na Filozofické fakultě v Olomouci, jež se 
psaní a práci v médiích věnuje více než dvě desítky let.  
Při výrobě zpravodaje jsme vybrali projekt Funprint, 
brněnské firmy Didot, spol. s r.o., která má na svém 
kontě více než 130 zpravodajů (a další mílovými kroky 
přibývají), a to nejen v ČR a na Slovensku, ale také v 
Německu, Francii či Rakousku. Pokud jde o tisk,  
rozhodli jsme se zvolit o něco dražší, ovšem 
ekologickou variantu.  Patříme zatím mezi 10 % 
vydavatelů - vlaštovek, ale jsme si jisti, že je nutné jít 
příkladem i v této oblasti. Věřím, že se vám nový 
zpravodaj na ekologickém papíře bude líbit a budete 
spokojeni jak po stránce obsahové, tak i grafické. 

Moc rád bych touto cestou poděkoval bývalé 
redakční radě, především pak paní Jitce Ryplové, která 
pro nás připravovala Karlovský zpravodaj po dobu 
neskutečných dvaceti let. Ocenění se jí dostalo i na 
veřejném zasedání obecního zastupitelstva dne 16. 3. 
2023. 

Ve svém krátkém úvodníku bych rád vzpomněl 
ještě jednu důležitou skutečnost, týkající se naší 
farnosti a potažmo tak i celé obce. Dne 18. srpna 1923 
je datován příchod verbistů na Slovensko. V letošním 
roce tedy oslaví 100 let svého působení a již plných 25 
let je komunita Společnosti Božího slova nedílnou 
součástí i naší farnosti. Za čtvrť století se ve Velkých 
Karlovicích vystřídalo na 6 kněží, kteří pečovali o 
rozvoj farnosti. Vzpomeňme namátkou nové 
pastorační centrum v roce 2000, oprava kostela, fary a 
přilehlých staveb. Její duchovní správci navíc vždy 
usilovali o kvalitní pastorační činnost.  Jsem velmi rád, 
že mohu poblahopřát našemu stávajícímu knězi, P. 
Františkovi Kantárovi, k výše uvedeným výročím. 
Děkuji za spolupráci a příkladné vedení farnosti.   

Na závěr mi prosím dovolte, milí spoluobčané, 
popřát vám za sebe i celý obecní úřad krásné 
Velikonoce. Kéž je jejich prožití požehnané a jejich 
poselství nadějí pro naši společnost.  

T o n á m v š e m u p ř í m n ě p ř e j i                                                                                   
     

                             
                                         Miroslav Koňařík, starosta 

SLOVO STAROSTY
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Textový rámec - přednastavené 2 sloupce odsazení 
od okraje rámce 0

Textový rámec - přednastavený 1 sloupec - odsazení od okraje rámce 0

Zadejte nebo vložte text

Lid karlovský... 
            ... a jeho moudrost 
LUDVÍK STOKLASA  
                   (1921 - 2022) 
 „Ať sa Karlovjané moc 

nerozčilujú, chce to klid, nervy 
držeť na uzdě. Též ať sa všeci vjec 
smějú. Je dobré měť kolem sebja 
dobré ľudi a rodinu. Je dobré si 
zvesela zazpívať a udělať nejakú 
srandu. Dřív sme sa vjec 
potkávali, bavili a pomáhali si. 
Teď už to tak není. Každý má 
televizu, čumí na to, je ohromně 
chytrý a nezajímá sa, co sa děje 
kolem něho...  

Přál bych si, aby ľudé k sobě 
měli blíž.“   
                       Snímek Josef Vrážel 

FOTOEDITORIAL
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Informace z matriky     
obce za rok 2022 

Počet narozených dětí v obci   16 
• chlapců   10   
• děvčat     6 

Počet přihlášených občanů do obce   34 

Počet odhlášených občanů z obce  38 

Počet zemřelých občanů obce  31 
•    9 ve Velkých Karlovicích 
•  22 mimo obec 

Počet uzavřených manželství v obci                          
Velké Karlovice 

Celkem uzavřeno 43 sňatků. 
•  uzavřeno v obřadní místnosti OÚ     6 
•  uzavřeno v kostele       8 
•  uzavřeno na jiném vhodném místě             29 
• sňatky občanů Velkých Karlovic       9 
• sňatky občanů jiných obcí    34 

Jubilanti za I. čtvrtletí 
2023 

80 let  
Miluše Mikulcová 

Ludmila Kysučanová 
Anežka Mateřánková 

85 let  
Blažena Mazáčová 

Karel Drozd 
Josefka Kmínková  
Marie Petřeková 

Veronika Oravcová 

Více jak 90 let 
Ludmila Plánková 92 let 
Vladimír Třetina 92 let 

Alžběta Vojtelová 95 let 

VZPOMÍNKA 
 Dne 14. března 2023, by se 
dožil 90 let náš milovaný 
tatínek, dědeček, pradědeček   
a p r a p r a d ě d e č e k , p a n      
JOZEF DRIENOVSKÝ z Velkých 
Karlovic - Podťatého, Světlé. 
 S láskou vzpomínají děti Anna, 
Marie, Pavel, Josef, Eva, Karel, 
František, Darina, Zuzana, Iveta, 

Ludmila, Emílie a Zdeněk, 23 vnoučat, 20 pravnoučat 
a 2 prapravnuci. 

JAK  A  KDE PODAT 
VZPOMÍNKU ČI 
BLAHOPŘÁNÍ? 

Vážení čtenáři, jak jste jistě zaznamenali výše, rádi 
bychom vám dali možnost zveřejnit v Karlovském 
zpravodaji vzpomínku na vaše blízké, ale také 
blahopřání nebo poděkování. Inzerci je možné 
podat osobně v knihovně během její otevírací doby 
(PO 8:00 – 13:00, ST 8:00 – 16:00, PÁ 8:00 – 17:00), 
nebo po případné telefonické domluvě (tel: 571 444 
038, 603 269 144). 

Ceník inzerce ve společenské kronice:   
text 50,- Kč, fotografie 50,- Kč. 
Budeme vděčni také za vaše názory, postřehy, 

tipy týkající se obsahu Karlovského zpravodaje. 
Těšíme se na vaše reakce, ať už osobní či 

písemné, které je možné zanechat přímo v poštovní 
schránce místní knihovny v budově pošty. 

Prosíme také o shovívavost i my potřebujeme čas, 
abychom se s novým systémem výroby zpravodaje 
"skamarádili".   

Děkujeme. 
Renata Holčáková, šéfredaktorka  

SPOLEČENSKÁ KRONIKA/MATRIKA

PODĚKOVÁNÍ 
Touto cestou bychom rádi poděkovali paní 

MARUŠCE BAROŠOVÉ za její dlouholetou a 
obětavou práci pro kostel a farnost.  

Přejeme jí hodně zdraví a Božího požehnání. 
                                            Farníci z Velkých Karlovic 
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 Rekonstrukce ordinace 
pokračuje 

Po úspěšné přestavbě ordinace zubní lékařky a jejím 
uvedení do provozu v měsíci únoru, byla dne 16. 
ledna 2023 zahájena rekonstrukce pracoviště 
praktického lékaře, včetně přilehlých prostor. 

 Jedná se o poměrně rozsáhlou opravu, která 
spočívá ve změně dispozičního uspořádání (posunutí 
některých příček, úpravu dveřních otvorů, zvětšení 
prostoru pro sestru a zřízení druhé ordinace). Veškeré 
stavební práce jsou plně hrazeny z obecního rozpočtu. 

Byly upraveny rozvody topení, vody a odpadu. 
Celkovou rekonstrukcí prošla i elektroinstalace. 
Veškeré omítky byly nově nataženy a došlo i ke snížení 
a zateplení stropů společně s výměnou podlahových 
krytin ve všech prostorách. „I přes velké úsilí 
dodavatelských firem se postup prací nedá zrychlit z 
důvodu vnitřní vlhkosti, která je vzhledem k počasí a 
mokrým procesům  stále vysoká,“ posteskl si starosta 
M. Koňařík. „Věřím, že obcí poskytnuté náhradní 
prostory, které jsou ve stejné budově, s určitou mírou 
tolerance občané zvládají, a že brzy dojde k 
přestěhování ordinace zpět do opravených prostor. 
Děkuji za trpělivost.“                                                   (red) 

INFORMACE Z RADNICE 
• Byla dokončena rekonstrukce ordinace zubní    

lékařky a pořízeno stomatologické vybavení.  
• Byla dokončena oprava vstupu a schodiště v 

domech číslo 683 a 684. Ve všech bytech byly 
nainstalovány vodoměry a došlo k výměně 
hlavního vodovodního potrubí. 

• Byly pokáceny vzrostlé stromy u vlakového 
nádraží, jejich stav mohl ohrozit kolemjdoucí. 

• Probíhají jednání s firmou Synot, tak i s 
potencionálními provozovateli obchodu na 
rozcestí Soláň. 

• U s k u t ečn i l o s e výbě ro v é ř í z e n í n a 
dodavatele, který se ujme rekonstrukce knihovny. 

• Započaly přípravné práce na rozšíření 
dětského hřiště u zdravotního střediska 

• Probíhají přípravy k podání žádostí na 
dotační tituly: 

- Fotovoltaika a tepelné čerpadlo pro základní 
školu a školku 

- Veřejné osvětlení, výměna svítidel 
- Zasíťování stavební obvod Miloňov 
- Sportoviště a dětské hřiště u základní školy 
• Připravuje se oplocení skladovacího prostoru 

za prodejnou potravin pana Jílka. 
• Pokračuje výstavba investiční akce Vodovod 

Miloňov. 
• Proběhlo odborné posouzení možnosti 

posílení tlaku vodovodu Jezerné. Byla objednána 
projektová dokumentace. 

• Došlo k dohodě mezi obcí Velké Karlovice a 
spol. SYNOT ohledně pozemku pod budoucím 
chodníkem v Pluskovci u penzion Gaudeamus. 

• Bylo vyř ízeno stavební povolení na 
splaškovou kanalizaci v úseku od rozcestí Leskové-
Podťaté po Timber.  

                                                                               (red) 

Od úterý 28. 2. 2023 do středy 1. 3. 2023 postihl 
ordinaci praktického lékaře výpadek pevné telefonní 
linky. Důvody byly na straně poskytovatele O2, 
nebyly vysvětleny. Obnova nastala stejně náhle jako 
problém začal. Stav nijak nesouvisel s nadále dobře 
probíhající rekonstrukcí prostor ordinace.  

Pro všechny případy opakuji, že je možné 
ordinaci kontaktovat i na mobilním telefonním čísle 
602 691 992 (ideálně formou sms) nebo na email 
ordinace@doktornosek.cz.  

                                                     MUDr. David Nosek 

CHLAPI DĚKUJEME 
Letošní zima je téměř u konce, a přestože jsme zažili zimy daleko tvrdší a s větším množstvím sněhu, musím se 
vyjádřit k zimní údržbě cest a chodníků v naší obci. Za roky údržby se už vytvořila spolehlivá spolupráce zaměstnanců 
obce a soukromníků, kteří svými stroji zajišťují průjezdnost a průchodnost cest v obci.  Je to spolupráce na velice 
vysoké úrovni. Vždyť komu z nás by se chtělo vstávat v brzských ranních hodinách, někdy už ve 3 hodiny ráno 
pluhovat, nebo odklízet a vyvážet sníh proto, abychom se mohli včas a spolehlivě dostat autem nebo pěšky  do 
práce, obchodu, k doktorovi, případně na běžky do upravené stopy. A že to ti chlapi umí!  Je pravda, že se občas 
poškodí stroj nebo někdo onemocní a tím pádem se údržba lehce zpozdí, ale v drtivé většině máme upraveny cesty 
a chodníky tak, že nám to okolní vesnice nebo i města mohou jen závidět! Touto cestou bych chtěl poděkovat za 
ochotu, snahu a často i časově náročnou práci všem, kteří se na zimní údržbě v naší obci podílejí.        Vladimír Křenek                                                                                                                         
    

ZPRÁVY

mailto:ordinace@doktornosek.cz
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DĚDICTVÍ PŘEDKŮ  
Projekt Dědictví předků v našich rukách, který byl 
spolufinancován z prostředků Evropského fondu 
regionálního rozvoje a jehož realizace proběhla v 
roce 2022, byl zaměřen na tradici řemesel a zvyků 
jakožto nehmotného kulturního bohatství regionů 
obou přeshraničních partnerů – Obce Velké Karlovice 
a Obce Babín na Slovensku. V průběhu realizace 
projektu byl pořízen venkovní velkostan a plynová 
topidla, čímž došlo k doplnění a zkvalitnění zázemí 
pro pořádání kulturních a folklorních akcí u 
Karlovského muzea.  

Ve spolupráci s přeshraničním partnerem byl ve 
Velkých Karlovicích v loňském roce realizován 
Velikonoční jarmark, Mezinárodní dětský folklorní 
festival a Řemeslný den, Hrnčířský den a Kateřinský 
jarmark. Ze všech akcí byly pořízeny velmi poutavé 
videospoty, které můžete shlédnout na webových 
stránkách Obce Velké Karlovice a Obce Babín, na 
facebookovém profilu Informačního centra a také na 
informačním serveru Regionu Valašsko.  

Partnerskou spolupráci nastartovala před několika 
lety pro obě obce typická tradice řezbářství. Společná 
úcta a potřeba uchovávat nehmotné kulturní dědictví 
v podobě dalšího lidového umění a řemesel 
tradičních pro partnerské obce a předávání tohoto 
odkazu budoucím generacím je silnou motivací pro 
přeshraniční přístup i po skončení realizace malého 
projektu. Přeshraniční přístup tak dal akcím a aktivitám 
zcela nový a obohacující rozměr.  

Výměna zkušeností mezi umělci, mezi zástupci obcí 
a j e j i c h p ř í s pě v k o v ým i o r g a n i z a c e m i j e 
nepostradatelná a jednoznačně pomáhá také k 
intenzifikaci kontaktů mezi mladší generací, která se 
stane dalším nositelem tradic regionů partnerských 

obcí. Pevně věříme, že slova pana starosty Matyse z 
partnerské obce Babín budou naplněna: „Spoluprácu 
s našou partnerskou obcou Velké Karlovice hodnotím 
na veľmi vynikajúcej úrovni, pretože sa nám podarilo 
kus dobrej práce v podobe zachovania nášho 
prírodného a kultúrneho dedičstva, ktorým nie je len 
ľudové rezbárstvo, ale aj folklór. Pretože bol tento 
projekt Dedičstvo predkov v našich rukách veľmi 
úspešný, radi by sme naň nadviazali.“ 

Kristýna Jakešová, koordinátor projektu 

VÝZVA  
KOMPOSTÉRY 

Kdo z občanů by měl 
z á j e m o ko m p o s t é r y o 
objemu 2 tisíce litrů, prosíme, 
přihlaste se na obecním 
úřadě. 

Na základě zájmu občanů 
se následně obec zapojí do 
výzvy o dotaci.  

                                                             

ZPRÁVY
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Maškarní lyžovačka           
na Horalu 

Desítky dětí přilákala maškarní lyžovačka v neděli 5. 
března na sjezdovce Horal. Karneval na lyžích je 
tradičním vyvrcholením lyžařské sezóny v Resortu 
Valachy a ani letos tomu nebylo jinak. Návštěvníky 
neodradilo ani mimořádně nepříznivé, zamračené a 
větrné počasí. Další akcí, kterou Resort Valachy chystá 
pro děti, bude Pohádková cesta lesem v neděli 11. 
června u hotelu Galik.                                                    (mž) 

Nejdůležitější je zadržet vodu v krajině 
Dne 21. 2. 2023 se na Obecním úřadě ve Velkých Karlovicích konalo setkání zástupců místních i regionálních 
samospráv, vlastníků a správců lesů, organizací věnujících se ochraně životního prostředí a podnikatelů v 
cestovním ruchu z   Česka i Slovenska, v rámci kterého se diskutovaly možnosti využití přírodě blízkých opatření 
pro snížení zranitelnosti místních komunit vůči změně klimatu. Cílem projektu je ve vybraných evropských 
regionech pomoci místním komunitám společně identifikovat a naplánovat taková opatření, která povedou ke 
zlepšení kvality života v  regionu a zároveň budou mít pozitivní vliv na životní prostředí.    

„Velice si vážíme toho, že se společného setkání zúčastnili zástupci široké škály místních subjektů z obou zemí 
tohoto přeshraničního regionu a že proběhla velmi živá a plodná diskuse,“ uvedl Ing. Martin Špaček, Ph.D. ze 
společnosti CETIP Network, která koordinuje projekt v Česku. „Z diskuse  mezi účastníky jednoznačně vyplynulo, že 
nejdůležitějším tématem pro udržitelnou budoucnost regionu je zadržování vody v  krajině. To se ukázalo jako 
naprostá priorita,“ dodává prof. Mgr. Tatiana Kluvánková, Ph.D. ze SlovakGlobe, pracoviště Ústav lesa Slovenskej 
akadémie vied, projektového partnera ze Slovenska. 

Účastníkům setkání byla představena i nově vznikající aplikace s pracovním názvem Naše Beskydy.  
Tato webová platforma může místní komunitě přinášet nejen pravidelné informace o aktivitách směřujících ke 

snižování zranitelnosti vůči změně klimatu,  ale  také  informace  z chystané meteorologické stanice ve Velkých 
Karlovicích, nebo poskytne prostor pro odbornou diskuzi a výměnu informací o společných aktivitách.         (mš) 

ZPRÁVY

Ve zkratce 
KLÍŠŤOVKA  - Krajská hygienická stanice Zlínského kraje upozorňuje na nárůst případů klíšťové encefalitidy v 

kraji a připomíná možnost očkování proti této nemoci. Očkování  je možné provést po celý rok, ideálně v 
chladných měsících roku vzhledem k nástupu účinnosti vakcín před sezónou klíšťat. Očkování provádí praktický 
lékař pro dospělé, praktický lékař pro děti a dorost nebo vakcinační centra.  

POPLATEK ZA ODPAD - Poplatek za svoz odpadu je splatný do 30. 4. 2023. Uhradit jej můžete: hotově na 
pokladně obecního úřadu,  bezhotovostně platební kartou na pokladně obecního úřadu, bezhotovostně 
bankovním převodem na č.ú. Obce Velké Karlovice: 1765312369/0800 (V případě nejistoty o sazbě poplatku a 
pro sdělení VS nás kontaktujte na tel. čísle 571 422 423). 

STATISTIKA - Český statistický úřad organizuje v roce 2023 každoroční výběrové šetření o životních 
podmínkách domácností v České republice pod názvem „Životní podmínky 2023“ (EU-SILC). Vlastní šetření 
proběhne v době od 4. února do 4. června 2023 prostřednictvím speciálně vyškolených tazatelů.  Terénní 
pracovníci zapojení do šetření se budou prokazovat průkazem tazatele a zároveň průkazem zaměstnance ČSÚ 
nebo dokladem totožnosti.                                                                                                                                        (red) 
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Vážení spoluobčané,  
nejsem žádný dopisovatel, ale už jsem pocítil potřebu 
se alespoň k některým věcem, které se udály, vyjádřit. 

Nejspíš i vám se dostal do rukou občasník Za naše 
Karlovice, ve kterém se hned v úvodu píše, že si „toto 
periodikum klade za cíl seznámit vás, občany Velkých 
Karlovic s děním v obci tak, abyste se mohli snadněji 
orientovat a vyjádřit ke směřování našeho společného 
domova…“ Vybaven selským rozumem, blesklo mi 
hlavou, proč tedy své názory neprezentují přímo v 
obecním zpravodaji, jehož cílem je právě informovat o 
dění v obci. Navíc všichni zastupitelé, zde mají právo 
publikovat. 

Ale k věc, lépe řečeno k několika „maličkostem“, 
nad kterými bych se rád pozastavil, případně uvedl na 
pravou míru: 

Jeden radní 

V občasníku se píše, že Za naše Karlovice: „Odmítli 
jednoho radního, protože ten by byl vždy 
přehlasován…“ – i já byl pěknou řádku let, pouze 
jedním radním. A přesto jsem tam byl. Proč? Měl jsem 
možnost vidět konkrétně, jak věci fungují, co se dělá a 
nedělá, jak se, co řeší, a to věřte mi, určitě málo není. 
Zvláště, jde-li vám o blaho obce. Zastupitelé hnutí Za 
naše Karlovice, neustále opakují, jak moc stojí o 
informace, jak se jim jich nedostává. Ale do rady, tedy 
ke zdroji informací, si sednout nechtěli…  

Rekonstrukce ordinace obvodního lékaře 

Pan doktor píše, že si stále trvá na svém, že jeho 
varianta, přesunout jeho ordinaci praktického lékaře 
do ordinace zubní lékařky byla nejlepší možnou. Tady 
mi můj selský rozum opět velí, nesouhlasit. Paní 
zubařka totiž už měsíc ordinuje, což bylo podle názoru 
pana doktora nereálné a podle jeho „nejlepší“ varianty 
také nemožné. A minimálně by ještě měsíc ordinovat 
nemohla, protože stavební práce v ordinaci pana 
doktora nejsou stále dokončeny. Dnes tedy mají 
občané Karlovic jak praktického lékaře, tak ordinující 
zubní lékařku. 

Rozpočet obce 

Jen pro upřesnění, obecní výdaje na nákup 
čtyřkolky pro hasiče nebyly 2,7 milionu, jak se v 
občasníku píše, to je celkový rozpočet pro hasiče. 

Cena zmiňované čtyřkoly byla 603 250,- Kč, z čehož 
obec zaplatila  350 000,- Kč. Zbylá částka byla hrazena 
Ministerstvem pro místní rozvoj z programu IROP. 

Odpad 

Problém, který pálí snad všechny obce, města i celé 
země. Hledají se optimální řešení. To jediné správné, 
které by fungovalo pro všechny občany, však ještě 
nikdo nevymyslel. I tady je to prostě o lidech.  

Osobně s p. starostou jsme absolvovali seminář o 
odpadovém hospodářství, tento problém jsme řešili i s 
TS Vsetín, ale žádný ideální způsob, který by fungoval 
bez chyb, nám nikdo neukázal. Ze všech možných 
variant, se nám jako nejlepší možné řešení jeví, usilovat 
o to, aby byl odpad vážený. K tomu je ovšem zapotřebí 
aby sběrné vozy měly pořízeny váhy. Ty jsou finančně 
nákladné. Oslovili jsme tedy představitele obcí z 
Hornolidečska, zda by se do toho zapojili s námi. Zatím 
čekáme na jejich vyjádření.   

K tomu si neodpustím ještě maličkost… Troufám si 
tvrdit, že pokud o něčem píši či mluvím, pak si fakta 
ověřím. A tvrdit, že jsou kontejnery u Jednoty na 
rozcestí přeplněny (jak se píše v občasníku), a 
dokonce požadovat, aby byly zrušeny, tak to mi přijde 
hodně úsměvné, už tam totiž nejsou od momentu 
demolice prodejny.  

Možná by stálo za to, srovnat si tvrzení s realitou, a 
pak se pustit do společné práce ve prospěch obce a 
jejich občanů… 

Turisté 

Na závěr mi dovolte ještě jedno zamyšlení, a to jsou 
turisté v naši obci. Dovolím si říct, že s lufťáky osobně 
bojuji už delší dobu. A to z osobních důvodu: zkracují 
si cestu přes náš dvůr, nebo parkují tak, že nemohu 
projet k domu, či zapojit některý ze zemědělských 
strojů. To jsou ale nevychovanci, kteří znají jen „svá 
práva“. Máme tu však i ty ukázněnější, kteří jsou pro 
obec přínosem. Doba, kdy jsme se zde živili 
zemědělstvím je nenávratně pryč. Je jasné, že bez 
c e s t o v n í h o r u c h u t o u ž a s i n e p ů j d e .                                            
Proč toto všechno zde zmiňuji je, že častým tématem 
hnutí Za naše Karlovice a taky jejich přívrženců, je 
kritika turismu v obci, a přitom z něj někteří profitují! 
Tak to mi hlava opravdu nebere.   

Josef Vašut, místostarosta a předseda KDU-ČSL ve 
Velkých Karlovicích 

Z pera místostarosty...

NÁZOR
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V době, kdy píšu tento článek máme za sebou 
generálku a premiéru nového divadelního 
představení  Ženitba od N. V. Gogola.  

A co je tedy u nás nového? Naše dlouholetá 
režisérka paní Ivanka Foralová předala pomyslné 
režisérské žezlo panu Vladimírovi Křenkovi, pod jehož 
taktovkou jsme toto nové představení připravili. Jak 
řekl nový režisér před premiérou, když už jsme v 
některých chvílích nevěděli, jak některé výstupy 
(záživně pro diváka) provést, zavolali jsme si paní 
Foralovou, a ta uplatnila své mnohaleté zkušenosti a 
během pár minut jsme měli jasno.  

Paní Foralové patří velký dík za to, co pro 
ochotnické divadlo ve Velkých Karlovicích udělala a 
vlastně ještě udělá, protože nám slíbila, že i v 
budoucnu nám bude nápomocna při volbách a 
přípravách dalších představení. Upřímně řečeno, 
vůbec to Laďovi nezávidím, navazovat na režisérské 
umění paní Foralové. Ale musím říci, že se toho zhostil 
velmi dobře, protože po uvedené premiéře 
(mimochodem měli jsme úplně vyprodáno) máme 
velmi dobré ohlasy od přítomných diváků, což nás těší 
a jsme velmi rádi, že naše úsilí při nastudování této hry 
se vyplatilo. Jak jsem již uvedl o premiéru byl veliký 
zájem, proto uvedu další termíny repríz tohoto 
představení, které odehrajeme  ve Velkých Karlovicích 
v kinosále U Potockých,  začátek představení vždy v 
19:00 hodin. Sobota 15. 4. 2023, Sobota 29. 4. 2023  

(Derniéra). Předprodeje vstupenek na jednotlivá 
představení v Informačním centru Velké Karlovice u 
paní Mužíkové tel. 571 444 039. 

Na závěr mi dovolte malé postesknutí. Jak jste si 
někteří možná všimli, z vývěsky pro plakáty u pošty, 
někdo již několik let soustavně strhává aktuální 
vyvěšené plakáty, včetně těch našich. Chtěl bych touto 
cestou dotyčného požádat, aby to nedělal, stojí to 
nejen nás spoustu úsilí ale i financí takové plakáty 
zhotovit, rozvést, aby občané byli dobře informováni o 
probíhajících akcích. 

                                                                                          
Marek Drozd,  Karlovský ochotnický soubor KOS 

      

PRVNÍ POSLOVÉ JARA SE HLÁSÍ  
Zdravíme vás všechny do Karlovic ze Soláně  a předpokládám, že se 
těšíte na jaro stejně intenzivně jako my, kde nám zima dala pěkně 
zabrat.   Byla krásná, chvílemi ta pravá valašská, ale už stačilo. 
 První poslové jara se hlásí na zahrádkách tedy u nás zatím hlavně velmi 
pilně pracují krtci a tak jsme pod tímto názvem pro Vás v naší galerii 
připravili jarní výstavu litografií významného pražského autora 
akademického malíře Ctirada Stehlíka, který vystudoval akademii 
výtvarného umění v Praze. 
 Vystavoval ve všech významných galeriích u nás i v zahraničí - např. 
Tokio, Mexiko a další. Jeho tvorba je spjata s přírodou, kterou miloval, 
ctil a byla mu věčnou inspirací. 
 Jeho dílo doplňuje svou tvorbou Ludmila Valenčinová z Vratimova, je 
to mladá začínající autorka, která mne svými keramickými nádobami 
velmi oslovila. 
 Její nádoby vytvářené plátováním s jemným dekorem modré engoby 
totiž přímo vybízejí a čekají na květiny, se kterými si budou rozumět a 
hlavně jim to bude spolu slušet. Budou působit svěžím dojmem v 
každém interiéru i exteriéru.                                            Marcela Vajceová 

CO JE NOVÉHO U KARLOVSKÉHO DIVADLA

KULTURA
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KONČINY... 
...tradiční akce odkazující na začátek půstu 
proběhla v úterý 21. 2. 2023 v restauraci U 
Muzea. Děti si mohly užít soutěže a hry. 
Proběhlo vyhlášení nejlepších masopustních 
masek ve třech kategoriích. Taťka šmoula, 
hrozno, medvěd, jezerní panna, dalmatin, 
vodník, pirát, kovář a další. Zahrála cimbálová 
muzika Bečva z Valašského Meziříčí, zazpívaly 
t a ké Ka r l o v j a n ky. Úča s t b y l a v y s o k á , 
dobrovolníci napekli koblížky a program byl 
moderován Jindřiškou Zvěřinovou. 

Ko nč i n y p ro běh l y p o t ř í l e t é p a u z e , 
organizátorem bylo Dědictví Velkých Karlovic za 
pomoci zastupitelů Za Naše Karlovice. Masopust je 
tradiční akce, která se odehrává napříč Evropou a pro 
kterou je typická zábava, tanec, zpěv a samozřejmě 
zhodnocení roku v obci. Sama jsem se účastnila 
několika veselic na jižní Moravě, v Brně, ale i v okolních 
dědinách v okrese Vsetín a tak si troufám říct, že vím, 
jak taková akce probíhá. V Karlovicích se upustilo od 
celovečerní zábavy, nechodí zde ani masopustní 
průvod, nemáme ani vodění medvěda ani šavlové 
tance. Končiny s pochováváním basy po roce 1989 
obnovilo Dědictví VK a do „Covidu“ byly každoročně 
vždy tradičně v úterý, kdy končí masopust a následuje 
Popeleční středa zahajující velký půst.  

Jako každoročně na závěr proběhlo smuteční 
pochovávání basy, vyznačující se symbolickou maskou 
faráře, který satirickou formou reflektuje dění v obci za 
poslední rok. Tato tradice má svůj trvalý a zažitý vývoj a 
jako každé jiné formy textu je vždy do jisté míry 

ovlivněna autorem. Masopust byl vždy vnímán jako 
symbolismus, satira, společenské uvolnění a 
tolerované překročení hranic. V naší společnosti bylo 
za poslední dobu oficiálně porušeno mnoho dříve 
nepřekročitelných hranic, že se i povědomí o smyslu 
končin ve společnosti vytratilo a tedy i ono 
společenské zrcadlo, na kterém masopustní veselí 
stálo. Nehledě na to, že vliv minulého režimu a cílené 
omezování svobody slova tyto tradice upozadilo a 
potlačilo, a proto v současnosti mnohdy vytratilo, co 
vlastně tradiční je a co je cílem končinové řeči. Jak již 
bylo řečeno, autor či autoři chtěli poukázat na to, co v 
obci za poslední rok událo, fungovalo – pochválit a 
vyzdvihnout něco mimořádného, i na straně druhé 
upozornit na to, co nefungovalo a pokulhává. Text 
proslovu vycházel z toho o čem spolu karlovjané mluví, 
zkrátka co se v obci událo. Při každém pochovávání 
basy byla řeč faráře satirická a štiplavá (abychom se 

trochu zasmáli), stačí se podívat do starých 
farních zpravodajů, kde byly texty publikovány. 
Vzhledem k tomu, že po akci se k nám dostalo 
mnoho kontroverzních ohlasů. Máme potřebu 
říct, že autoři textu nechtěli nikoho urazit, 
obvinit, ani politicky agitovat. Pokud se text 
některého občana nepřiměřeně osobně dotkl, 
nešlo o záměr, a tak mu náleží omluva. 
Za všechny pořádající děkujeme všem, kteří 
přišli a podílí se tím na udržování lidových 
tradic a kultury v obci. Děkujeme za každou 
zpětnou vazbu, která je pro nás vždy podnětem 
ke zlepšení. 
P. S.: Jan Werich: „Kdo se umí smát sám sobě, 
má právo se smát všemu ostatnímu, co mu k 
smíchu připadá. “ 

Jitka Petřeková a Jindřiška Zvěřinová 

KULTURA
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Tradiční končiny ve 
Velkých Karlovicích 

Na konci února proběhla tradiční akce související s 
obdobím masopustu, který se v obcích znovuobjevuje 
a tak jako dříve i nyní by měl poskytnout lidem 
především jisté oddychnutí od každodenního života. 
Nejčastěji se slaví tři poslední dny masopustu, 
nazývané jako končiny. Součástí veselí často bývá 
pochovávání basy, jako symbolu masopustu. 
Zachování tradičních zvyků a hlavně jejich předávání 
dalším generacím je cílem všech příznivců folkloru. 
Jako členka souboru, který z tradic vychází, jsem se s 
dalšími Karlovjany této akce zúčastnila. Pro děti byla 
připravena bohatá zábava se soutěžemi a po zásluze 
byly oceněny ty nejlepší masky. Cimbálová muzika 
podpořila aktivitu dětí a zpříjemnila náladu přítomným 
dospělým. Zklamání z akce ale přišlo při symbolickém 
pochovávání basy. Jako účastník i organizátor mnoha 
folklorních akcí vím, jak je těžké správně uchopit, 
pochopit a hlavně předat dál myšlenku konkrétní akce. 
K masopustu samozřejmě vždy patřila i satira, která 
odrážela aktuální dění v obci nebo městě. Vtipná, 
výstižná a především slušná vyjádření vždy měla 
pobavit nebo s nadsázkou upozornit na aktuální 
problém. Při pochovávání basy při oslavě končin v 
Karlovicích mi tato korektnost chyběla, nehledě na to, 
že některá vyjádření působila jako prostoduchá 
politická agitka. Je to škoda především proto, že 
přítomné děti asi těžko rozuměly slovům, nad kterými 
jsme my dospělí kroutili hlavou. Nevhodné a 
neověřené vyjádření totiž zkazí náladu i těm, kterých se 
to netýká. Folklor je krásný, tradice a s nimi spojené 
akce by měly být pro lidi radostí a veselou vzpomínkou 
v dalším životě. Tak si ho nekazme. 

                                                                 Jana Křenková 

Krása a tradice     názor

KULTURA

V sobotu 18. 3. 2023 byla zahájena výstava 
"Krása a tradice zuberské vyšívky Mgr. Marie 
Pyrchalové" a výstava ručně malovaných 
velikonočních kraslic. Výstava v IC Zvonice Soláň 
potrvá do 11. 4. 2023.

SKVĚLÁ ZPRÁVA 
Žádost o poskytnutí dotace s názvem: Za 

výstavami a tradičními řemesly do Karlovského 
muzea,  byla vybrána k poskytnutí dotace z Fondu 
Zlínského kraje – sekce KULTURA, a to částkou ve 
výši 71.200,-Kč, tj. 19,45% celkových způsobilých 
výdajů blíže specifikovaných v žádosti.  

                        (ds) 

ČIŠTĚNÍ VRTANÝCH A KOPANÝCH STUDNÍ 
PRODEJ, SERVIS, MONTÁŽ ČERPACÍ TECHNIKY 

 Lhota u Vsetína 87 

 PO – PÁ  7:00 hod – 16:00 hod 

Tel: 604 238 690, 731 590 208 
                                     www.čerpo.cz   
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JABLONSKÝ V 
PŘEDPRODEJI

KNIHOVNA

„Jak se dělá šoubyznys“ 
JABLONKÝ + VOTRUBOVÁ 

7. 5. 2023 / kinosál U Potockých/ 16:00 hod 
Vstupné: 300,- Kč 

BESEDUJEME 
Především v duchu besed se nesl čas v naší 
knihovně v uplynulých měsících.   

Opět za námi zavítala oblíbená cestovatelka 
Viktorka Rys. Plný přednáškový sál si tentokrát 
vyslechl její povídání  o  Arménii. Další programy pak 
byly určeny především mladší generaci. Jak to v 
knihovně funguje se přišli podívat a zažít na vlastní 
kůži žáci druhé třídy naší základní školy.   

Březen  - měsíc knihy – pak „oslavily“ v prostorách 
knihovny všechny oddělení mateřské školy. Povídali 
jsme si o pohádkách, luštili kvízy, hráli divadlo a také 
si ozdobili velikonoční stromek. 

Zažili jsme však i jednu speciální událost, a to, 
když si naši knihovnu vybrala paní učitelka Jana 
Kozoková z halenkovské Základní školy jako místo, 
kde slavnostně předá pololetní vysvědčení svým 
žáčkům. A na co se můžete těšit v nejbližší době?  O 
problémech s pohybovým aparátem a především se 
zády, pohovoří na své přednášce fyzioterapeuté ze 
společnosti Zdraví a kondice. Přednáška se uskuteční 
21. 4. v 17:15 hod v přednáškovém sále knihovny. 

 Renata Holčáková, vedoucí knihovny 
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Do nového kalendářního roku jsme vstoupili 
nabití pořádnou dávkou energie. Aby taky ne, ta 
kopa spořádaných vanilkových rohlíčků během 
vánočních svátků dokázala zajistit pořádný přísun 
cukru.  

A tak jsme druhý den v novém roce využili naší 
poctivé vánoční přípravy a strávili jsme krásný týden 
plný lyžařských zážitků na sjezdovce u Horalu. Možná 
bychom si přáli více čerstvě napadlého sněhu, ale 
jinak nám počasí přálo. Instruktoři byli milí, děti ze 
třídy Motýlků a Včeliček učenlivé, a tak není divu, že 
jsme si to všichni pořádně užili. Nechyběly ani 
závěrečné lyžařské závody, při nichž povzbuzoval 
nejen skřítek Razulák. Snaha dětí a jejich výkony byly 
po zásluze odměněny diplomem a medailemi. 
Děkujeme lyžařské škole Razulák za skvě le 
zorganizovaný lyžařský kurz. Děkujeme také rodičům a 
prarodičům za podporu a báječnou atmosféru při 

závěrečných závodech a paní Marii Růčkové za sladké 
odměny pro děti. 

A když i naše školní zahrada smutně vyhlížela bílý 
poprašek sněhu, naplánovali jsme si alespoň ve školce 
„Bílý den“ plný tvoření, her a soutěží. Tento den nás 
doprovázel sněhulák doslova na každém kroku. 
Papírový, plastový, nafukovací, dřevěný... Nakonec 
jsme se sněhu přeci jen dočkali a mohli jsme si na 
zahradě uspořádat tu pravou „Sněhulakiádu“. 

Měsíc leden a únor jsme zasvětili také našemu tělu. 
Seznamovali jsme se s jeho stavbou, vnitřními orgány i 
s prevencí. Děti si zkoušely poskládat lidskou kostru z 
různého materiálu. Pod digitálním mikroskopem 
pozorovaly strukturu vlasu, jejich vypadlé zoubky a 
otisky prstů. Také jsme si povídali o tom, co našemu 
tělu škodí a co mu naopak prospívá.  

                            (pokračování na následující straně) 

KARLOVSKÝ TROJLÍSTEK INFORMUJE

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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DĚTSKÉ DOPRAVNÍ HŘIŠTĚ 
Od 1. 4. 2023 dojde k upravení doby provozu dětského dopravního hřiště na školní zahradě, které bude pro 

veřejnost otevřeno od dubna do listopadu v pracovní dny od 14:00 do 19:00 hod., v sobotu a v neděli, ve státní 
svátek a v měsíci srpnu pak od 8:00 do 19:00 hod. V případě konání školní akce bude hřiště pro veřejnost uzavřeno, 
o čemž budete včas upozorněni na vývěsce v areálu MŠ a na našich webových stránkách. Ke vstupu na dětské hřiště 
použijte označené přístupové tlačítko umístěné u vstupní branky, které vám zajistí volný vstup. Pro odchod z areálu 
použijte odchodové tlačítko na vývěsce.

A protože jsou naše děti dychtivé i po kultuře, 
přijelo za námi divadlo „Sněhové království“ a hudební 
představení „Zpívánky“. To nám to ve školce pořádně 
ožilo. 

Měsíc březen byl již ve znamení knihy. Pohádky jsou 
oblíbený literární žánr nejen u dětí, ale i u dospělých. 
No řekněte, kdo by se netěšil z toho, že zdánlivě 
nepřekonatelná úskalí mají vždy šťastný konec? Jako 
první jsme si zdramatizovali pohádku „Hrnečku vař“. 
Naštěstí děti z Berušek znaly kouzelnou větu a 
nemusely se ze školky skrze kaši prokousávat. 
Vzhledem k tomu, že březen nám teprve začíná, další 
pohádky na sebe jistě nenechají dlouho čekat.  

A dočkáme se i nových kamarádů, kteří přijdou k 
zápisu do naší MŠ na následující školní rok 
2023/2024, který proběhne v pondělí 15. května 
2023 od 8:00 do 16:00 hod. v kanceláři ředitelky. 
Bližší informace k zápisu budou zveřejněny na našich 
webových stránkách www.msvelkekarlovice.cz.  

Kolektiv mateřské školy přeje všem čtenářům 
Karlovského zpravodaje hodně jarního sluníčka a 
klidné prožití velikonočních svátků. 

Jana Maňáková, ředitelka MŠ 

MATEŘSKÁ ŠKOLA

http://www.msvelkekarlovice.cz
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PŘED 25 LETY PŘIŠLI DO KARLOVIC A ZAPADLI
 Přišli a zapadli… tak nějak by se dalo velmi krátce a 
zjednodušeně popsat působení verbistů ve Velkých 
Karlovicích. Člověku to nedalo a přemýšlel, čím to, že 
byli hned „naši“. Odpověď? Nejspíš proto, že jsou 
misionáři, a ti tak nějak přirozeně nezapomínají ani na 
ten obyčejný život svých oveček. A tak zákonitě právě 
i díky tomu došlo k velkému oživení pastorační 
činnosti v obci. Oslovovali věřící, nevěřící, potřebné i 
hledající.  

Otců verbistů tu už byla pěkná řádka. A každý byl 
jiný. Každý měl své přednosti i své mouchy. Jak už to u 
smrtelníků bývá. První byli P. Waldemar, občas zaskočil 
P. Jaroslav Pokorný, P. Josef Strečka, ale také P. Milan. 
Poté přišel P. Jaroslav Batóg, na chviličku se „ohřál“ a 
radost rozdával P. Richard Cenker. Své dílo následně 
odvedl P. Rastislav Kršák a toho vystřídal náš současný 
duchovní otec P. František Kantár. 

Dívá-li se člověk na ten seznam, je to jen nic 
neříkající výčet jmen, ovšem s každým z nich je 
spojena spousta zážitků a odvedené práce. 

Tak jen namátkou… zalovíme-li v paměti, vybaví se 
obrovská akčnost P. Waldemara (začalo se stavit 
pastorační centrum, začal vycházet farní časopis, 
připravoval se Kalendář malého misionáře). Nebo otec 

Josef a jeho harmonika. Přes ni se dostal k srdcím 
nemalé řádky věřících i nevěřících, kteří zjišťovali, že i 
kněz je „normální“ člověk. Vybavuju si laskavost a 
dobrotu otce Milana. Běhával stejně jako náš otec 
František. Vlastně i tu dobrotu a pokoru mají 
společnou – kdoví, třeba to jde ruku v ruce. Otec 
Jaroslav - přísný, hodný, spravedlivý. Uměl to s 
mladými i se staršími ročníky, nebál se spolupráce na 
více frontách. Nelze opomenout logistické schopnosti 
a technickou vynalézavost otce Rastislava. Opravil 
kostel a těch „zlepšováků“, co různě vymyslel na faře i v 
kostele.  

Pobývali v naší farnosti různě dlouhé časové úseky, 
ale všichni tady byli tak nějak v pravý čas. Jako by si to 
ten nahoře řídil přesně podle toho, co bylo právě 
potřeba: zaujmout lidi, něco zrekonstruovat,  více 
zapojit laiky, zaktivizovat mládež… prostě využít hřiven 
toho kterého kněze. 

Každé společenství, farnost má svá specifika a své 
potřeby, Velké Karlovice nevyjímaje. No a naši verbisté 
se snaží je akceptovat a v duchu jejich misijního 
poslání pomoci. A to učí i nás. Nestarat se jen sami o 
sebe, ale být blíže lidem. Všem lidem… 

Renata Holčáková 

FARNOST

VÝLETUJEME KE 
KAPLIČKÁM 

Výsledkem snahy o vytvoření příležitostí pro 
setkávání farníků, rodin s dětmi atd. je cyklus 
krátkých výletů ke kapličkám v našem okolí.  

Výlety se uskuteční pravidelně každou  třetí 
neděli v měsíci v odpoledních hodinách. Sraz 
vždy u kostela.  Výlety jsou vhodné i pro rodiny 
s dětmi. 

V neděli 19. 3.  se uskutečnil první výlet ke 
kapličce v Jezerném (viz. fotografie). 

Naplánovány jsou další výlety pro širokou 
veřejnost: V neděli Božího Milosrdenství to 
bude ke kapličce na Člověčím (16. 4.)  -  vedený 
P. Františkem. Výlet na Benešky ke kapličce na 
Janíčkovém (21. 5.) -  vedený Míšou a Petrem 
Koňaříkovými.  Výlet ke kapličce v Tisňavách přes Bukurišku (18. 6.) - vedení se ujme pan Bolf.                             (red) 

Pořad bohoslužeb o Velikonocích v kostele Panny Marie Sněžné 

Zelený čtvrtek v 18.hod, Velký pátek v 17.hod, Vigilie Bílé Soboty by měla být po západu slunce - začátek je v 
20.00 hod., Velikonoční neděle v 9.00 hod a 10.30 hod, Velikonoční pondělí mše svatá v 9.00 hod. 
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UŽ DVA PACIENTI NA ZUBAŘSKÉM KŘESLE USNULI 
Rozhovor s novou karlovskou paní zubařkou

 Média na všech frontách informují o tom, jak velký 
je nedostatek lékařů včetně zubařů v obcích a malých 
městech. Ti totiž většinou míří za lepšími podmínkami 
do velkých nemocnic, kde nabízejí náborové 
příspěvky až půl milionu korun. Ve Velkých 
Karlovicích jsme tak do jisté míry svědky malého 
„zázraku“ – máme jak praktického lékaře, tak nyní i 
paní zubařku Martinu Neubauer, se kterou jsme si 
něco málo povídali: 

Co za impuls vás do Velkých Karlovic přivedl? 
Přišel z mé strany, vždycky jsem to tady měla ráda. 

Jezdila jsem do Velkých Karlovic na tábory na jarní i 
letní prázdniny. A pak můj manžel, který v Karlovicích 
pracuje. Jinak pocházím z Ostravy. Nyní bydlíme na 
Vsetíně a částečně vlastně už i v Karlovicích. Plánujeme 
se přestěhovat asi v létě, od srpna bych pak měla v 
ordinaci být na plný úvazek. Prostě Karlovice mi 
přirostly k srdci. 

Když na vás otevřeli ústa první Karlovjani, přišlo 
zděšení? 

Ze zubů zděšena nejsem, ale jak bych to řekla, 
rukopis se pozná a špatná péče taky.  Bohužel je to 
trend, jsou lidé, kteří u zubaře nebyli deset i patnáct 
let. Takže práce je hodně. Snažím se pacientům ukázat, 
že důležitá je prevence, proto všem svým novým 
pacientům dávám i jakousi malou přednášku o ústní 
hygieně.  

Má to smysl? 
Nevím. Ovšem je to jediný způsob, jak mít zuby v 

pořádku a vlastně i ušetřit hodně peněz. 
Poskytujete tedy veškerou péči? 
Dělám všechno kromě velké chirurgie a implantátů 

– to posílám dál.  
Už vám někdo z karlovského zubařského křesla 

prchl? 
Ne. Vlastně mám opačnou zkušenost. Už dvakrát se 

mi stalo, že mi pacient při ošetření pod rukama usnul. 
Se sestřičkou jsme pak uvažovaly, jak ho vzbudit, aby 
se moc nepolekal. (smích) 

Je něco, co vás ve Velkých Karlovicích mile 
překvapilo? 

Mile mě překvapilo, jak tady funguje komunikace s 
obcí. První den, když jsme otevíraly, jsme měly o půl 
sedmé ráno v ordinaci fakt zimu, nějakých 16 stupňů, 
přestalo topit topení. Zavolala jsem panu starostovi, 
ten někoho poslal a do půl hodiny bylo vše vyřešeno. 
Paráda.  

Další věc, kterou jsem zaregistrovala a je naprosto 
úžasná, je údržba cest a chodníků v zimě. Neskutečná 
rychlost, když vezmu, jak jsou Karlovice obrovské. 
Přijela za mnou maminka a byla v šoku. V Ostravě 
neměli rozhrnuté ještě ani cesty a tady už byly 
upravené i chodníky. Nádhera. 

A něco, co vás zaskočilo? 
Není kam pořádně zajít na jídlo. Nebo kam poslat v 

Karlovicích na jídlo, třeba i s dítětem. To je tady za mě 
trošku problém. Teda pokud nechci do hotelové 
restaurace. Kam na kafe, to ano – Šiška je jasná. (smích) 

Jinak ale mají Karlovice všechno výborné.  
                                              Renata Holčáková 

MDDr. MARTINA NEUBAUER – se narodila v roce 
1998 v Ostravě. Vystudovala Lékařskou fakultu na 
Univerzitě Palackého v Olomouci. Nyní se věnuje 
zubařské praxi ve Studénce a ve Velkých Karlovicích. 
Mezi její koníčky patří lyžování (pracovala i jako 
lyžařská instruktorka), ráda běhá (dělala závodně 
atletiku) i čte. Miluje hory. Je vdaná. 

Zadejte nebo vložte text

ROZHOVOR
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STOPY KARLOVSKÉHO UMU 
Čtrnáctičlenný tým sestavený z etnologů, historiků, geologů, 
archeologa a odborníka na kulturní krajinu se společně pod 
vedením Přemysla Máchy a Daniela Drápaly od roku 2016 v rámci 
řešení grantového projektu Ministerstva kultury vrhli do nelehkého 
úkolu, jehož cílem byla dokumentace zanikajících a často již 
zmizelých technických staveb na území bývalého Rožnovského 
panství.  

Během projektu Stopy lidského umu jsme mezi Karlovjany 
pátrali po povědomí o zaniklých provozech, jako byly například pily, 
mlýny, valchy, milíře, lomy, lesní sklárny, dehtárny nebo třeba 
starodávné sušírny na ovoce. O mnohých jsme netušili a mnohé, 
téměř zmizelé, se nám podařilo vypátrat.  

Masarykova univerzita v Brně ve spolupráci s Etnologickým 
ústavem akademie věd vydala v lednu 2023 odbornou publikaci s 
názvem Stopy lidského umu s podtitulem Předindustriální 
technické provozy na území někdejšího panství Rožnov. Půjčit si ji 
můžete v karlovské knihovně a zakoupit v našem informačním 
centru. V Karlovském muzeu probíhá výstava, která bude v sobotu 
15. 4. od 14 hodin ukončena komentovanou prohlídkou, na kterou 
vás srdečně zveme. V Léskovém si můžete projít virtuální hru po stopách mlynáře Jury, která i těm nejmladším 
zvědavcům zprostředkuje pohled na život našich předků v roce 1870.  

Jen ve Velkých Karlovicích se podařilo uskutečnit celkem 46 rozhovorů s pamětníky. Mnohdy silné momenty, 
životní moudra, po generace předávané historky, bolestné křivdy a rodinné paměti. S některými vypravěči jsem 
se osobně setkala jen jednou a k jiným jsem opakovaně jezdila. Často jsem tak s mým dědou Ludvíkem Stoklasou 
anebo i sama navštěvovala paní Matochovou v Tisňavách. Byla jsem vděčná za společnost tak silných, statečných 
a skromných lidí, kteří můj život obohatili. I nyní, když ani jeden z nich není mezi námi, si uvědomuji, jak velké 
štěstí jsem měla, že jsem je poznala a mohla se od nich učit.  

Na pohřbu paní Matochové, který proběhl 3. 3. 2023, nám pan farář František Kantár připomněl, že smyslem 
života je mimo jiné především láska k lidem. Ne peníze, ne sláva, ne úspěch, ne kariéra... 

Citace z návštěvy Jitky Petřekové a Ludvíka Stoklasy u paní Matochové v Tisňavách: 
LS: Celé Karlovice neznáš! 
AM: Ale, co mně povídáš, že neznám Karlovice? Vždyť je to můj domov. Jakú já sem měla paměť, ale už sa ně to 

tratí. Kde su ty naše časy mladé? Jak sa ti ludé potem, tak vytraťá. Děkuj Bohu, že si tu. 
LS: Nemáme to žádný napsané: „Budeš doty.“ Neznáme dňa ani hodiny. 
AM: Všelijaké osudy, život to tak doplete a domýlí. Já temu věřím, co koho má potkať, to ho nemine. Je to osud. 

Ano, ono je to všecko osud. To si nikdo neřekne, že bude chceť to nebo ono. Co sa mu má stať, to sa stane. (...) 
Těžké bylo, když moja mamka umřéla, pořádnosť furt nebyla, přišel jeden Karlovjan a že abych podepsala vstup 

do JZD, já neřikala nic. A on začal: „Mám ťa rád, ale mám možnosť ťa zničiť.“ Počuvala jsem dál, nic jsem neřekla. A on 
zas: „Jak nepodepíšeš, všecko ti zeberem a vyženem ťa na Beskyd.“ A já byla furť ticho. On pořáď do mňa. Až mňa 
nutil podepsať. A já říkám: „Já nemóžu, já nic nemám, nebyla pořádnosť.“  Do týdňa už to bylo. Musela jsem 
podepsať. Třetí deň už chceli chlapa ke stavební skupině. Ale Karel řekl, že ne. Čekala jsem rodinu, prvního ogara, v 
7. měsíci jsem byla. Hrozně mrzlo. Hnúj byl jak beton. Přišel Karlovjan, roby řekly, že to dělať nebudú a odešly, tak 
přišel ke mně a já musela. Vyhrožoval, že manžela vyhoďá z práce. Nikdo sa mňa nezastal. Nebyl ohled. Měla jsem tři 
děcka, vozila jsem je všecky se mňu, neměla jsem mateřské. A tož Matoška šla a dělala. Manžel měl brigádu u 
družstva, na Podešvovém vykopal hnojiště, žumpu pro hnojúvku a jak mu to měli zaplatiť, tak mu řekli, že nic 
nedostane, protože není v družstvě. To byl konec. To byli Karlovjani. Mňa dorazilo, jak mně popírali peníze, dřéla jsem 
a nezaplatili. Nebyli dobří. Taký jsem měla život. Zažili jsme ledacos. (...) 

Jitka Petřeková

HISTORIE
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  V denním stacionáři Slunečnice se chystají na jaro 
Jaro se blíží, proto se věnujeme právě jarním dekoracím. Vloni měly veliký úspěch naše filcové tulipány, letos 

vyrábíme podobnou metodou jarní ptáčky. Vypadají krásně a budou spolu s taktéž ručně vyráběnými vlněnými 
králíčky dotvářet ve stacionáři jarní atmosféru. Při pravidelném společném čtení denního tisku jsme se nedávno 
dozvěděli, že na Vsetínském zámku probíhá výstava fotografií s názvem Od adventu po fašanky. Rozhodli jsme se 
tam v půlce února zajet a výstavu si prohlédnout. Na recepci nám doporučili ještě výstavu o lese, kde jsme nakonec 
strávili nejvíce času. Prohlédli jsme si vycpaná zvířata, zajímavé tvary stromů nebo lesnické nářadí. Určitě jsme tam 
nejeli naposledy. 

Vojtěch Petroš, vedoucí Denního stacionáře Slunečnice 

Začátek roku v sociální rehabilitaci Lávka
Sociální rehabilitace Lávka mohla už ve druhé 
polovině loňského roku, díky velkorysé podpoře 
Nadace ČEZ, své služby rozšířit a poskytnout je více 
klientům. Její následné zařazení do sítě sociálních 
služeb Zlínského kraje na začátku letošního roku 
umožnilo službu personálně posílit.  

Bylo možné prodloužit ambulantní i terénní formu, 
tolik potřebné služby Sociální rehabilitace Lávka. 
Klienti to přivítali s velkým nadšením. Shodně uvedli, 
že po dobu omezené činnosti služby jim Lávka velice 
chyběla a ztráceli kontakt se sociálním prostředím, 
trpěli samotou a pocitem oddělenosti. Proto se s 
vervou vlastní začali účastnit všech společných setkání 
a aktivit, které jsme pro ně připravili, a na které se moc 
těší.  

Jednoho lednového dne nešla v naší ambulanci 
elektřina. Proto jsme se s klienty Lávky vydali na 
prohlídku expozic do zámku Vsetín. Nálada byla dobrá 
a všichni se náramně těšili na nové zážitky. Nejdříve 
jsme zamířili k výstavě o přírodě a lese. Byla zde 
možnost osvěžit si či rozvinout své vědomosti. 
Poznávali jsme dřevo a listy jednotlivých stromů, plody, 
hmyz i ptáky. Klienty velmi zaujal vycpaný medvěd – 
Míša z Brodské. I když to bylo vlastně ještě mládě, 
pohled zblízka do očí budil respekt. Prohlédli jsme si i 
výstavu o historii regionu, kde pány zaujaly historické 
zbraně, zbroj i mince. Zajímavé bylo povídání o 
jednotlivých majitelích zámku i výstava bankovek či 
ohýbaného nábytku. Výlet jsme zakončili společným 
obědem, sdílením dojmů a pocitů z prožitého. Klienti 
si tuto prohlídku náležitě užili, získali nové vjemy, 
informace.  

Mimo to se leden a únor nesl v duchu 
společenského setkávání. Již jsme stihli hrát Bingo, 
karty, Člověče - nezlob se, ale také rozlousknout pár 
hlavolamů či procvičit jemnou motoriku. Rovněž jsme 

se velice pečlivě připravovali na Masopust, který by se 
bez masek neobešel. Následně jsme se ho aktivně 
zúčastnili v Denním stacionáři Slunečnice. Aby toho 
nebylo málo, dali jsme se do četby krásných příběhů. 
Vybrali jsme si knížku Nejkrásnější pověsti - Příběhy z 
Beskyd a Valašska, kterou napsala Taťána Polášková a 
Naděžda Lázničková.  

 Nechystáme se zahálet an i v měs íc ích 
následujících. Chystáme turnaj v kuželkách, tvoření z 
hlíny, ale také pečení. V neposlední řadě nás čeká 
spousta stimulačních a motivačních her, při kterých 
procvičíme naše komunikační schopnosti i vědomosti. 
Budeme provádět nácvik důležitých dovedností pro 
život a trošičku potrénujeme i paměť.  

Pro většinu klientů je naše služba jedinou 
příležitostí k takovýmto zážitkům a velmi rádi se 
účastní společných aktivit. Díky ochotné a láskyplné 
podpoře ze strany pracovníků sociální rehabilitace se 
klienti cítí plnohodnotnými členy společnosti. Nabývají 
sebevědomí, že své každodenní malé výzvy zvládnou.  

Radka Valouchová, vedoucí Sociální rehabilitace Lávka 

CHARITA



 20

Zimní období jsou pro náš sbor vždy plněním toho, co 
musíme stihnout do měsíců dalších, a to je především 
dovybavení jak výstroje, tak i výzbroje pro členy naší 
jednotky a také mladé hasiče. Ovšem je to i období tradiční 
Výroční valné hromady, která proběhla v prosinci za velmi 
dobré účasti  našich členů.  

V lednu jsme díky přislíbeným financím naší obce začali 
jednat a shánět nové zásahové obleky, boty, rukavice, přilby. 
Po různých jednáních a referencích jsme vybrali firmu DEVA 
Frýdek - Místek, kterou jsme měli možnost osobně navštívit v 
jejich sídle, protože právě tato firma bude oblékat naše 
hasiče. Zásahovou obuv a rukavice jsme vybrali po různých 
zkouškách ve firmě Holík Zlín a naše návštěva přímo v sídle 
firmy byla více než inspirující. Obě firmy patří ke špičce 
svého oboru. Na místě je poděkovat oběma firmám za velmi 
profesionální přístup i k takové malé jednotce, jako je ta 
naše. 

Naše mládež se intenzivně připravovala na zahájení 
sezony jak v rovině sportovní, tak teoretické. Nadále 
pokračuje  devítiměsíční kurz ve Vsetínské nemocnici, kde se 
naše členka každých 14 dnů seznamuje s chodem 
jednotlivých oddělení a prací na nich. Dále se podařilo 
zajistit místo na týdenním srpnovém hasičském soustředění, 
na kterém jsme byli i v loňském roce a bylo  velmi přínosné.  

Co se týká sportovního pole, zlomenina prstu nás 
bohužel vyřadila ze dvou závodů, a tak jsme se soustředili na 
závod Královohradecké ligy mládeže v silovém víceboji TFA. 
Závod o počtu 170 dětí v několika kategoriích, včetně 
juniorské. Závodili jsme v kategorii mladší žáci a junioři, která 
je pro nás nová. Závod  byl  velmi důležitý, potvrdilo se to, co 
pořadatele avizovali, tedy že závodnici z Podťatého budou 

jediní z Moravy. Toužili jsme dovézt do Karlovic 
medaili i přes to, že jsme moc dobře věděli o 
kvalitách dětí z Čech, které na závodech 
potkáváme. A vyšlo to, Karlovice mají zlato v 
kategorii mladší dívky. V kategorii Junior nás 
čekala výzva v podobě překážek, které se 
vyskytují jen na mistrovství republiky. Cílem 
bylo vydržet a doběhnout. Smůlu jsme  měli 
trochu v tom, že jsme byli vylosováni jako první 
startující, a tak jsme nemohli způsob závodu 
načíst od ostatních závodníků. Přesto se 
Michalovi podařilo v úplně prvním závodě v 
této kategorii zaběhnout skvělý výsledek a 
deváté místo z 19 nejlepších juniorů v ČR je 
velkým příslibem do budoucna. Do jarní sezóny 
jim oběma držíme palce, ať se jim daří co 
nejlépe. 
Za SDH Podťaté Dorňák Zdeněk, Pavelka Martin 

Zima a  SDH Velké Karlovice - Podťaté
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V sobotu 11. února jsme uspořádali 8. kolo Uzlovací 
ligy Zlínského kraje v divadle v Karolince. Uzlovací 
závod pro mladé hasiče jsme pořádali vůbec poprvé. 
Poprvé také tato krajská liga zavítala do okresu 
Vsetín. 

  K uzlování jsme se s dětmi dostali před 4 lety, kdy 
jsme hledali zimní náplň našeho společně stráveného 
času. Karlovský kroužek mladých hasičů se může 
pochlubit celoroční činností a všestranným zaměřením. 
Dá se říct, že si každý u mladých hasičů najde tu svoji 
oblíbenou soutěžní disciplínu nebo aktivitu. Známé 
jsou především letní hasičské závody v požárním 
útoku, TFA a další.  S uzlováním jsme se historicky 
potkávali jen jako jedním ze stanovišť podzimního 
branného závodu. Samostatné uzlovací soutěže jsme 
do té doby v okresu Vsetín neznali. Přitom na Zlínsku 
má tato disciplína letitou tradici a některé závody již 
jsou dávno plnoleté. To se doufejme právě s naším 
závodem změní a uzlování se dostane do povědomí 
okolních sborů a přitáhne k sobě další dětské 
závodníky. Samozřejmě, každá tradice vyžaduje čas, 
trpělivost a především ochotné dobrovolníky, kteří ji 
svým nasazením udržují živou. 

 Letošní ročník Uzlovací ligy Zlínského kraje je po 
covidu jakýmsi novým začátkem. Asi se nemusím 
dlouze rozepisovat, jak negativní vliv měly dva 
covidové roky na sportování dětí a mládeže. Uzlovací 
soutěže pořádané v kulturních domech, sokolovnách a 
tělocvičnách s omezeními počtu shromážděných osob 
nebyly výjimkou. Proto jsme na podzimní poradě 
organizátorů před začátkem ligového ročníku uvítali 
rozšíření z původních 10 na 12 ligových kol. Jedním z 
nováčků se tak staly Velké Karlovice. Než jsme se o 
pořadatelství začali ucházet, museli jsme mít splněny 
některé povinnosti. Náš tým musel mít v předchozím 
ročníku dle pravidel účast na minimálně 50% ligových 
z á v o d e c h . P r o t o ž e m i n u l ý r o k b y l s t á l e 
epidemiologicky problematický jak pro pořadatele, tak 
závodníky, nevynucovalo se toto pravidlo tak přísně 
jako v minulosti. Na druhou stranu, od té  doby, co 
jsme začali ligu jezdit, jsme vynechali pouze jeden 
závod. Dalším důležitým faktorem byly vhodné 
podmínky pro závod. Věděli jsme, že na ligové kolo 
potřebujeme prostory pro 200-300 lidí, zázemí pro 
občerstvení, registraci závodníků, wc, ozvučení, 
parkování a další. Protože v Karlovicích takovýmto 
zázemím nedisponujeme, volba padla na Valašské 
národní divadlo v Karolince. Za vstřícný přístup při 

organizaci závodu děkujeme starostce Karolinky, paní 
Chovanečkové. 

 Pečlivý organizátorský přístup jsme projevovali už 
od pátečního odpoledne. Převezli jsme ze zbrojnice v 
Tísňavách nezbytné vybavení pro sobotní závod, 
připravili občerstvení, nachystali uzlovací stoly, 
časomíru, zkontrolovali baterky v mikrofonu, papír v 
tiskárně a dalších tisíc maličkostí pro dobrý závod. V 
sobotu ráno se divadlo začalo plnit závodníky, trenéry 
a rodiči. Na minutu přesně v 9:00 začala porada 
vedoucích zúčastněných týmů mladých hasičů a dál už 
se jelo podle obvyklého ligového scénáře. Nejprve 
soutěžní pokusy družstev, potom jednotlivci. Celkem 
jsme na závodě přivítali 8 družstev mladších, 15 
starších, 12 dorostu. V kategorii jednotlivců se 
zúčastnilo 48 mladších závodníků, 69 starších, 27 
dorostenců. Celkem 35 družstev a 144 jednotlivců. 
Závod měl svižné tempo a bez prostojů jsme v 11:45 
uzavřeli výsledky posledním závodníkem. Ve 12:00  už 
byli všichni nastoupeni k závěrečnému vyhlášení. 
Celkově hodnotíme naši pořadatelskou premiéru v 
Uzlovací lize Zlínského kraje jako vydařenou. Potěšily 
nás i četné pochvaly od ligových týmů směřující k 
dobré organizaci a krásným cenám pro závodníky. 
Děkujeme i celému domácímu týmu organizátorů, 
kteří se podíleli na uspořádání tohoto pěkného  
závodu. 

Výsledky: 
Družstva – Mladší:1.Napajedla, 2. Lhotka, 3. 

Hřivínův Újezd. Starší: 1. Újezd, 2. Nedašov B, 3. 
Malenovice (Velké Karlovice 7.) Dorost: 1. Vítonice, 2. 
Dolní Lhota B, 3. Lubná (Velké Karlovice 6.) 

Jednotlivci – Mladší: 1. Jana Masařová-Nedašov, 2. 
Tomáš Karpiel-Újezd, 3.Sabina Sáblíková-Lhotka. 
Starš í :1.Natálie Grácová-Dolní Lhota, 2.Nela 
Samsonková-Oldř ichovice, 3.Sofie Cagáňová-
Oldřichovice. Dorost: 1.Ondřej Trčala-Malenovice, 
2.Michaela Nováková-Vítonice, 3.Alžběta Konečná-
Malenovice 

Domácí závodníci - mladší: 13.Karolína Koňaříková, 
16.Adéla Navrátilová, 39.Ella Navrátilová. Starší: 
20.Anna Smazalová, 32.Vendelín Mužík, 34.Veronika 
Bortlová, 36.Nela Doleželová, 42.Klára Minarčíková. 
Dorost: 5.Michal Drozd, 8.Jakub Dorňák, 14.Natálie 
Ondrušová 

Lukáš Vojvodík, SDH Velké Karlovice-Tísňavy 

   

UZLOVACÍ LIGA ZLÍNSKÉHO KRAJE
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V sezóně 2022 se David Podešva zúčastnil tří seriálů 
motokrosových závodů v ČR – MMČR juniorů, Nova 
Motocross Cup a Slovácký pohár. Jeho největší 
prioritou bylo MMČR, které obsahovalo celkem 8 
závodů po celé ČR.  

V tomto seriálu se umístil celkově na 2. místě za 
rakouským závodníkem Eliasem Ederem a 3. místo 
obsadil slovenský závodník Matěj Masár. Slavnostní 
vyhlášení MMČR proběhlo 3. 12. 2022 ve Vřeskovicích 
v okrese Klatovy. 

Seriál Nova Motocross Cup odstartoval závodem v 
Opatově u Svitav. Tento seriál s celkem šesti závody 
byl pro Davida úspěšný a po pěti vítězstvích a jednom 
druhém místě se nakonec radoval z vítězství celého 
seriálu. 

Slováckého poháru se účastnil, když se mu termíny 
nekryly se závody výše uvedených seriálů a využíval to 
zejména v rámci tréninků. Odjel zde pět ze sedmi 
závodů, kdy se mu podařilo ve všech projet cílem jako 
první a celkově se umístil na 3. místě. 

Všechny zmíněné závody odjel na motorce KTM SX 
50. Na následující sezónu 2023 pojede ve vyšší třídě v 
kategorii 65 ccm. Proto se již na novou sezónu 

připravuje na motorce KTM SX 65, která se od „50“ liší 
tím, že nemá automatickou převodovku a musí se tak 
naučit řadit rychlosti a pracovat se silnějším strojem.  

Letošní sezónu zahájí seriálem Nova Motocross 
Cup 15.4.2023 v Opatově u Svitav a 22. 4. 2023 zahájí 
jízdu MMČR juniorů v Dobřanech u Plzně. Plánuje se 
opět účastnit i Slováckého poháru – zde však zatím 
není znám kalendář závodů.  

Jarmila Podešvová 

GOLFOVÁ SEZÓNA JE ZA DVEŘMI 
Loňská sezóna byla pro Matěje opět velmi úspěšná, největším 
úspěchem bylo projití cutem na profesionálním turnaji série DP 
World Tour. 
Úspěšnou sezónu potvrdilo i obhájením nejlepšího hráče U18 na 
galavečeru českého golfu, který v přímém přenosu vysílala TV 
Golfchannel. 
Zimní příprava letos po dlouhé době zatím probíhala pouze v 
domácím prostředí. Příprava někde v teple musela jit letos 
stranou. Prioritou byly studijní povinnosti. 
První turnaj bude mít Matěj v polovině dubna ve Španělském 
rezortu Sotogrande. 
Před tímto turnajem ho čeká tvrdá sedmi týdenní soustředění v 
Turecku, Slovensku a Itálii. 
Hlavními akcemi v letošní sezóně by měly být účasti na 
profesionálních turnajích Challenge Tour, DP World Tour, 
mistrovství Evropy v Estonsku a mistrovství světa v Dubaji. 
Věříme, že výsledky budou takové, aby na tyto akce byl 
nominován, nebo dostal karty od promotérů turnajů. 
Dále bude po úspěšné zkušenosti z Bundesligy hrát v týmu ze 
Stuttgartu. 

Leo Bača 

OHLÉDNUTÍ ZA MOTOKROSOVOU SEZÓNOU 2022
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Sportovci karlovského biatlonového oddílu byli 
nominování do krajského reprezentačního výběru,  
který se účastnil Olympiády dětí a mládeže v 
Královéhradeckém kraji. Olympiáda dětí a mládeže je 
největší akce svého druhu v Česku a na Slovensku s 
dvacetiletou tradicí, tudíž je velký úspěch, že si naši 
sportovci vybojovali nominaci na tuto sportovní 
událost. Možnost reprezentovat si vyjeli v nominačních 
závodech v Novém Městě na Moravě a Pustevnách. 
Olympiáda začínala 22. ledna v královéhradecké ČPP 
Aréně slavnostním ceremoniálem. Všechny výpravy 
nastoupily pod vlajkou svého kraje, stejně jako je to i 
na velkých olympijských hrách. Eva Adamczyková 
(Samková), zlatá olympionička ze Soči, zažehla 
olympijský oheň. Druhý den následoval první závod 
volně na 4 km, kde největší úspěch naší výpravy 
zaznamenala Zuzana Walczysková svým 6. místem. Je 
nutno zmínit, že závod druhého dne probíhal brzy 
ráno, přičemž ten první proběhl večer. Mladí závodníci 
tak měli méně času na regeneraci a spánek. Největší 
úspěch naši svěřenci urvali poslední den her ve 
specifické disciplíně – šestičlenná štafeta ve složení 
Zuzana Walczysková, Aleš Gelnar, Karolína Ručková, 
Martin Volný, Nikol Pavlicová, Antonín Balcar. Poslední 
úsek měl v režii Tonda Balcar a doslova všem v online 
přenosu se zastavil dech, při jeho skvělém výkonu, 
který poposunul štafetu na krásné 4. místo.  

ODM skončila slavnostním ceremoniálem ve čtvrtek 
26. ledna ve Špindlerově Mlýně. Sportovci si 
atmosféru dětské olympiády velmi užili, nabrali cenné 
zkušenosti a hlavně nezapomenutelné zážitky.   

Jako doprovod jsme se závodníky byli vybráni 3 
trenéři: Pavel Tomášek, Robert Valíček a Jakub Janík. 
Tímto bychom rádi poděkovali jménem klubu 
Zlínskému kraji, že nás vybavil oblečením v barvách 
kraje a podporoval celou dobu olympiády, byla nám 
čest kraj reprezentovat. Je vidět, že nám ve Velkých 
Karlovicích roste silná biatlonová generace. 

                                                     Jakub Janík

Reprezentovali jsme kraj na olympiádě

BIATLON - Zimní sezóna byla opět nabitá od prosince až do jara. Soustředění v Rakousku, nominační 
závody na olympiádu dětí a mládeže a Český pohár nejen v Novém Městě na Moravě, v Harrachově ale i  v 
Letohradě.  Do těchto Českých poháru se pravidelně přihlašuje kolem 330 dětí a v kategorii je přibližně 40 - 
50 závodníků. Naši svěřenci se vůbec neztratili a předváděli velmi slušné výsledky, Zuzka Walczysková 12. 
místo, Adéla Krampotová 19. místo.  Aby tento sport nebyl jen o klasické technice a skatu, tak pořadatelé z 
Nového Města na Moravě tradičně chystají zpestření pro závodníky, o který je velký zájem a u dětí je to velmi 
oblíbený závod - biatloncross (jde o disciplínu, ve které biatlonisty na trati čeká mnoho různých překážek, od 
podjíždění branek až po skokánky).  Tonda Balcar s Alešem Gelnarem se doslova vyřádili a ukázali svou sílu v 
ovládání běžek, kde Tonda obsadil 11. místo a Aleš 8. místo. Závěr sezóny v našem kraji patřil Pustevnám, kde 
proběhl poslední krajský závod. Odtud si vezeme 2 cenné kovy: Zuzka Walczysková obsadila 2. místo a Adéla 
Krampotová obsadila 3. místo. Gratulujeme!  

Biatlonová sezóna 2022/2023 je téměř u konce, zbývá už jen poslední závod na Štrbském plese - 
mistrovství Slovenské republiky, kterého se pravidelně zúčastňujeme a poté nás čeká zasloužený odpočinek.  

Děkujeme všem sponzorům - Národní sportovní agentura, Obec Velké Karlovice, Zlínský kraj, Český svaz 
biatlonu - za rozvoj tohoto sportu a areálu Miloňovky.                                                                 (dd) 

SPORT
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Již 7 let uplynulo od založení dětské sportovní skupiny PRUŽINKY zřízené při TJ Tatran Velké Karlovice. Sportovní 
skupina byla zřízena jako zcela dobrovolnické uskupení rodičů předškolních dětí z Velkých Karlovic s cílem 
rozvíjet u dětí přirozený pohyb a smysl pro týmovou spolupráci.  

Naši „členskou“ základu tvoří aktuálně 23 dětí 
ve věku od 4 do 6-ti let. Scházíme se jednou týdně 
v tělocvičně za místním obecním úřadem. V 
případě příznivého počasí využíváme v jarních, 
letních a podzimních měsících místo tělocvičny 
venkovní hřiště v Miloňovkách. Díky podpoře 
Obce Velké Karlovice a sponzorů z řad rodičů se 
nám podařilo pořídit spoustu pomůcek, které 
mohou využívat také ostatní děti z místní Mateřské 
školy, stejně tak i děti starší, které navštěvují 
tělocvičnu za účelem různých sportovních aktivit. Z 
příspěvků rodičů dětí zajišťujeme občerstvení a 
drobné dárkové balíčky za účelem zajištění akcí, 
které pro děti každoročně pořádáme – Pružinková 
olympiáda, Pohádkový les s opékáním špekáčků, 
Spaní v tělocvičně, Mikulášská nadílka, Vánoce v 
Pružinkách.  

V tomto roce jsme pod záštitou TJ Tatran Velké Karlovice požádali Zlínský kraj o dotaci v rámci programu 
Podpora sportu v obcích do 3 000 obyvatel, kdy je možné získat dotaci do výše 50 000,- Kč mimo jiné také na 
pořízení sportovního vybavení. V případě schválení žádosti o dotaci vás budeme v příštím vydání Zpravodaje 
informovat, jaké další sportovní vybavení se nám pro činnost všech oddílů TJ Tatran Velké Karlovice podařilo 
pořídit. Chtěla bych velmi poděkovat svým kolegům dobrovolníkům, bez nichž by naše činnost byla naprosto 
nereálná, obzvlášť naší „ambasadorce“ Marti Korytářové.                                               Kristýna Jakešová, realizátor 

Pružinky slaví sedmé narozeniny

NOVÁ TRIALOVÁ SEZÓNA 
Po  loňské sezóně, kde se náš team zúčastnil celkem čtyř 
závodů z pěti, se naše posádky umístily v celkovém 
hodnocení mistrovství ČR na sedmém a osmém místě. Mohlo 
to být i lepší, ale  v Černuci u Velvar byl rozjetý závod zrušen 
a do Vřesové u Sokolova jsme z důvodu velké přepravní 
dálky nejeli, a tak nám chyběly k dosažení pódiového 
umístění body právě z Vřesové. 

V letošním roce chceme udělat několik změn na naší 
vetřiesce a budeme doufat i v lepší výsledky. 

Opět kromě Vřesové chceme odjet celý seriál závodů. 
Začínat budeme již 1. - 2. 4. 2023 tradičně v Mílovicích u 
Mladé Boleslavi, dále 29. - 30. 4. 2023 v nové lokalitě Braňany u Mostu, 20. - 21. 5. 2023 budeme pokračovat naši 
nejoblíbenější Mohelnici, 17. - 6. 2023 Vřesovou u Sokolova vynecháme, 12. - 13. 8. 2023 pojedeme do Kunštatu u 
Boskovic a zakončíme sezónu  novou lokalitou, a to 9. - 10. 9. 2023 v Hrachovci u Valašského Meziříčí. 

Na tyto závody bychom chtěli pozvat všechny příznivce truck trialu, neboť tato lokalita je velmi blízko a věříme, 
že v bývalé Hrachovecké cihelně budou sekce velice krásné, náročné a pro oko diváka atraktivní. 

Naše další posádky, Milan a Lukáš Drozdovi, kteří jezdí se svými doma vyrobenými traktorky, se letos zúčastní  
traktoriád jak v Česku tak i na Slovensku.  Ještě nevíme přesné termíny závodů, ale určitě pojedou závody ve 
Zděchově, Kozlovicích, slovenském Zákopčie a v Papradnu.  Snad se nám v letošní sezóně bude dařit lépe a 
uvidíme se s vámi na nějakém závodě. Také chceme touto cestou poděkovat všem našim sponzorům, bez kterých 
bychom tento krásný  motoristický sport nemohli vykonávat.                                                                            Roman Zeť 

SPORT
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1/4 ZO určuje ověřovatele zápisu pana Jiřího Jurečku a Petra 
Koňaříka. 

2/4 ZO schvaluje program 4. zasedání Zastupitelstva obce Velké 
Karlovice. 

3/4 ZO schvaluje do návrhové komise pana Ing. Roberta 
Valcháře, pana Josefa Adama a Mgr. Danielu Detrikovou. 

4/4 ZO schvaluje zprávu ke kontrole plnění usnesení z 3. 
zasedání zastupitelstva obce. 

5/4 ZO bere na vědomí zprávu o činnosti rady obce. 
6/4 ZO projednalo hospodaření obce k 31.12.2022 dle 

přiložené tabulky, která je nedílnou součástí zápisu. 
7/4 ZO bere na vědomí hospodaření v obecních lesích v roce 

2022. 
8/4 ZO schvaluje plnění rozpočtu k 28.02.2023 dle přiložené 

tabulky, která je nedílnou součástí zápisu 
9/4 ZO bere na vědomí informaci o provedeném rozpočtovém 

opatření č. 1/2023, které bylo schváleno Radou obce Velké Karlovice 
a je součástí zápisu. 

10/4 ZO schvaluje rozpočtové opatření č. 2/2023 dle přiložené 
tabulky, která je nedílnou součástí zápisu. 

11/4 ZO zamítá výstavbu autobusové zastávky U Anděla v údolí 
Léskové (z důvodu vysokých finančních nákladů na výstavbu, 
projektantem odhadovaná cena činí 1 980 000 Kč včetně projektu). 
V případě zdravotního omezení se mohou občané obrátit s žádostí o 
dopravu na Charitu Nový Hrozenkov nebo na obecní úřad. 

12/4 ZO schvaluje Obecně závaznou vyhlášku o nočním klidu v 
předložené podobě. 

13/4 ZO schvaluje zařazení návrhu pana ……………………., 
bytem …………………………………….., par. č. 518/4 v k.ú. Malé 
Karlovice, výstavba vedlejší stavby k RD a k obsluze zem. a lesních 
pozemků (garáž, sklady pro techniku) do druhé změny územního 
plánu. 

14/4 ZO revokuje usn. č. 21/2 ze dne 29.11.2022 a schvaluje 
přeposlání návrhu ……………. a …….. ………………., bytem 
………………………………………., parc. č. 6301/5, 6304/7 v k.ú. 
Velké Karlovice, změna velikosti plochy SO.3 (její navýšení na úkor 
plochy K) k odbornému posouzení k pořizovateli. 

15/4 ZO schvaluje zařazení návrhu společnosti SYNOT REAL 
ESTATE, Jaktáře 1475, Uherské Hradiště parc. č. 331/1 v k. ú. Velké 
Karlovice (rozšíření hlavního objektu Grandhotelu Tatra formou 
přístavby bloku zapuštěného do stávajícího svahu) do druhé změny 
územního plánu. 

16/4 ZO schvaluje přeposlání návrhu společnosti SYNOT REAL 
ESTATE, Jaktáře 1475, Uherské Hradiště parc. č. 55/1, 53, 57/3 v k. ú. 
Velké Karlovice („Za Tratí“ – vybudování parkovacích míst a ploch pro 
volnočasové aktivity, tělovýchovu a sport) k odbornému posouzení k 
pořizovateli. 

17/4 ZO schvaluje přeposlání návrhu společnosti SYNOT REAL 
ESTATE, Jaktáře 1475, Uherské Hradiště parc. č. 319/1, 320/1 v k. ú. 
Velké Karlovice („Tatra chalupy“ – výstavba 5 apartmánových 
dřevostaveb, parkovací stání, objekt se službami pro ubytované, 
místo pro tělovýchovu a sport, vyhlídková terasa) k odbornému 
posouzení k pořizovateli. 

18/4 ZO schvaluje zařazení návrhu pana ………………………., 
bytem …………………………….., parc. č. 311 v k. ú. Malé Karlovice 
(využití pro stavbu rodinného domu – plocha SO.3) do druhé změny 
územního plánu. 

19/4 RO ukládá Mgr. Aleně Švachové zveřejnit záměr prodeje 
pozemků ve vlastnictví obce v k.ú. Velké Karlovice (lokalita Miloňov): 

- poz. parc. č. 3398/5, trvalý travní porost o výměře 1 055 m2, 
- poz. parc. č. 3398/6, trvalý travní porost o výměře 1 055 m2,  
- poz. parc. č. 3398/10, trvalý travní porost o výměře 972 m2,  
- poz. parc. č. 3398/11, trvalý travní porost o výměře 916 m2,  

- poz. parc. č. 3398/12, trvalý travní porost o výměře 993 m2,  
- pozemek parc. č. 3398/13, trvalý travní porost o výměře 983 

m2,  
- poz. parc. č. 3398/14, trvalý travní porost o výměře 987 m2. 
Prodej pozemků proběhne za stejných podmínek a za stejnou 

kupní cenu – 1 790 Kč/m2 jako v roce 2022 (vzor – Záměr obce č. 
5/2022) s nabídkou do konce měsíce května 2023. 

20/4 Na základě žádosti pana ………………………, bytem 
………………………………… o odkoupení pozemku p.č. 4063/17 v 
k.ú. Velké Karlovice ZO doporučuje panu ……………., aby nejdříve 
vyřešil koupi pozemku s Úřadem pro zastupování státu ve věcech 
majetkových, poté zastupitelstvo obce schválí směnu pozemků. 

21/4 ZO schvaluje Smlouvu o bezúplatném převodu 
vlastnického práva k nemovitým věcem č. UZSVM/ONJ/9451/2022- 
ONJM-SBP 7/2023-So mezi Českou republikou – Úřadem pro 
zastupování státu ve věcech majetkových jako převodce a obcí Velké 
Karlovice jako nabyvatel. Předmětem smlouvy je bezúplatný převod 
p.č. 4641/5 a id. ½ pozemku 8531/72 v k.ú. Velké Karlovice. 

22/4 Na základě návrhu řešení majetkoprávního vypořádání 
zaslaného ………………. (majitele pozemků v údolí Miloňov) ZO: 

a) schvaluje odkoupení části pozemku v místě uložení kabelu 
pro VN včetně ochranného pásma p.č. 3362 a části pozemku pod 
komunikací p.č. 3372, 3198/1 a 3362, 

b) souhlasí s vypořádáním pozemků pod komunikací p.č. 
8152/6 (při odbočení z místní komunikace a u rodinného domu 
postaveného na pozemku p.č. st. 372/1) – uvedení do stavu dle 
katastrální mapy, 

c) souhlasí se směnou části pozemku p.č. 8152/6, který není 
součástí účelové komunikace. Ke směně pozemku dojde po 
zaměření reálného stavu. 

(Všechny parcely se nachází v k.ú. Velké Karlovice.) 
23/4 ZO deleguje dle § 84 odst. 2 písm. f) zák. č. 128/2000 Sb., 

o obcích pana Miroslava Koňaříka jako zástupce obce Velké 
Karlovice na valnou hromadu společnosti Vodovody a kanalizace 
Vsetín, a.s., se sídlem Jasenická 1106, 755 01 Vsetín, IČ 47674652, 
která se uskuteční dne 08.06.2023 ve Vsetíně, Muzeum regionu 
Valašsko, Horní náměstí 2. Jako náhradníka deleguje pana Josefa 
Vašuta. 

24/4 ZO bere na vědomí Zprávu o bezpečnostní situaci v obci 
Velké Karlovice za rok 2022, kterou zaslalo Obvodní oddělení 
policie Karolinka. 

25/4 ZO schvaluje příspěvek ve výši 25 000 Kč na projekt České 
televize Brno s názvem Hledání ztraceného ráje cestami tónů 
Vítězslava Nováka pro společnost A.G.A. s.r.o. 

26/4 ZO: 
a) bere na vědomí nabídku paní Marcely Vajceové a MUDr. 

Petra Šrámka věnovat za určitých podmínek karlovskému muzeu 
obrazy Karla Hofmana, Františka Podešvy a Aloise Schneiderky. 
Zastupitelstvo obce zváží možnost umístění sbírky obrazů, k nabídce 
se vrátí na příštím zasedání ZO 

b) pověřuje Bc. Jitku Petřekovou, aby navrhla odborníka, který 
by byl schopen připravit koncepci muzea, 

c) ukládá vedení obce pozvat na zasedání rady obce paní 
Vajceovou, aby s ní byly projednány podmínky darování. 

27/4 ZO: 
a) souhlasí s podporou spolku Linka bezpečí, z.s., se sídlem 

Ústavní 95, 181 02 Praha 9, IČ 61383198, 
b) schvaluje příspěvek pro spolek Linka bezpečí, z.s., ve výši 5 

000 Kč formou veřejnoprávní smlouvy o neinvestiční dotaci bez 
vyúčtování. 

28/4 ZO schvaluje, aby byla uč iněna nabídka panu 
………………………….. a paní …………………….. na odkoupení 
bytu v domě č.p. 430 za 2 mil. Kč. 

Výpis usnesení ze 4. zasedání Zastupitelstva obce Velké Karlovice ze dne 16. 03. 2023

OBECNÍ VĚSTNÍK
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Pozvánky, tipy do Karlovského 
zpravodaje posílejte na adresu: 

Místní knihovna, Velké Karlovice 15, 
PSČ 756 06 

nebo mailem: 
knihovna@velkekarlovice.cz 

 TURISTICKÁ  
SEZÓNA  
ZAČÍNÁ 

Letos otevíráme turistickou sezónu 23. dubna 
prvním výšlapem od přehrady Stanovnice. Valašská 
krajina je plná kouzelný míst, kapliček a výhledů, 
tak pojďte si ji s námi  projít od jara až do podzimu.  

Plán turistických pochodů 2023:  

1. Termín: 23. 4. Karolinka - přehrada, Kání, 
Strčková, Pluskovec (12 km) 

Bus: obecní úřad 8:30 - sraz 8:45 Karolinka 
kostel.   

Garant: J. Válek  

2. Termín: 7. 5. Zděchov - Hajdovy Paseky, 
Šerklava, Radošov, Pod Filkou, Zděchov (9,5 km) 

Vlak: V. Karlovice 7:55 , Huslenky toč. Bus: 8:44. 
Zpět bus: 13:15.  

Garant: Mirka +  

3. Termín: 28. 5. Troják - rozhledna Maruška, 
Bludný, Končiny, Ratiboř (11,5 km) 

Bus: obecní úřad 7:30, Vs. - Ratiboř kino 8:30, Ř.- 
Troják 8:57.  

Garant: D. Jurečková 

4. Termín: 18. 6. Soláň - Kotlová, Bučkové, Horní 
Bečva - přehrada - koupání podle počasí (9 km) 

Bus: obecní úřad 8:30, Soláň sedlo. Zpět: buď 
stejnou trasou nebo bus 14, 15, 16 hodin.   

Garant: Z. Minarčík 

                                                       Daniela Jurečková 

 Informační centrum a 
Karlovské muzeum 

Probíhající výstavy:   Stopy lidského umu 
                                      Naše hračky 
 29.4. – 18.6.        Výstava ZUŠ 
 24.6. – 30.7.        Malířské cesty okolo Soláně  

  
ŘEMESLNNÉ ÚTERKY 

23. 5. ,30. 5. , 6. 6.,13. 6.,20. 6.     

POZVÁNKY/TIPY
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18. 3. - 11. 4. 2023 - Vernisáž a výstava "Zuberské 
krajky Marie Pyrchalové a výšivky ze sbírky Muzea 
Zubří"  a výstava velikonočních kraslic 

9. 4 2023 - Velikonoční neděle s CM Soláň - tvořivá 
dílna nejen pro děti 

15. 4. - 20. 6. 2023 Výstava fotografií - Host na 
Soláni JAN SAUDEK - umělecký fotograf, malíř a 
spisovatel, jehož práce ovlivnila celosvětovou 
fotografii. 

13. 5. 2023 - BESEDA se vsetínskou spisovatelkou 
Mgr. Jiřinou Sousedíkovou - autorské čtení z ručně 
psaných sbírek "Pamětí" a posezení se vzpomínkami 
na dřívější život a zvyklosti na Valašsku. Vhodné pro 
všechny generace. V rámci besedy bude možnost 
zakoupení autorských titulů. 

23. 6. 2023 Sečení lúk na Soláni s CM Soláň 
24. 6. - 22. 8. 2023 Malířské cesty -  výstava 

obrazů žijících a nežijících autorů, spojených se Zvonicí  
Výstava dřevořezeb k ž ivotnímu jubileu - 

akademický sochař a řezbář MgA. Martin Gaja 

ZVONICE NA SOLÁNI

Velikonoční a další akce  
v Resortu Valachy 

Velikonoce jsou na hotelech Resortu Valachy vždy 
nabité zajímavými akcemi a navštívit je mohou 
nejen ubytovaní hosté, ale i široká veřejnost. Přijďte 
si užít odpoledne s tradicemi a řemesly nebo třeba 
kurzy pečení.  

• 7. 4. Velikonoční kurz pečení mazanců  
• 8. 4. Kurz pečení pizzy (nejen) pro děti  
• 9., 10. a 30. 4. Kurz pečení valašských frgálů 
• 30. 4. Kurz přípravy halušek 
• 1.5. Pralinková manufaktura 
• 1.5. Kurz etikety s Ladislavem Špačkem 
• 7. 5. Kurz borůvkových knedlíků a hruškového     

       chutney 
• 20. 5. Turnaj Golf pro všechny na Valašsku  
• 11. 6. Pohádková cesta lesem na Galiku 

Kurzy vaření a pečení se konají v hotelu Galik a 
můžete je věnovat i jako hezký dárek formou 
poukazu. Info o všech akcích: www.valachy.cz/akce  

Týden kultury  
už zná  

letošní program 
I v letošním roce pokračuje Resort Valachy v 

pořádání tradičního prázdninového Týdne kultury 
na Valašsku. Už je známý termín konání a také 
program, prodej vstupenek začne už brzy na 
www.tydenkultury.cz.  

Na co se můžete těšit? 

• 17.8. Tři muži na špatné adrese (Divadlo Bez 
zábradlí)  

• 18.8. Úča musí pryč (Divadlo Verze) 
• 19.8. Dětská hudební kapela Čiperkové  
• 19.8. Ráno poté (Pantheon production) 
• 20.8. 1000 a jedna noc (Divadlo NAVĚTVI) 
• 20.8. Rebelky (Divadlo Bolka Polívky) 
• 21.8. Čtyři dohody (Jaroslav Dušek) 
• 22.8. Pátá dohoda (Jaroslav Dušek) 
• 23.8. Beseda s Jaroslavem Duškem 

POZVÁNKY/TIPY

http://www.valachy.cz/akce
http://www.tydenkultury.cz
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 MEZINÁRODNÍ DĚTSKÝ FOLKLÓRNÍ FESTIVAL 

3. června  2023  

amfiteátr u Karlovského muzea

NENECHTE SI UJÍT...


